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G E N A D I J J A W I N ,

UMETNI^KI DIREKTOR I 

PRVAK BALETA BOQ[OG TEATRA [IK I 

N
emogu}e je biti u Moskvi a ne posetiti Veliko po-

zori{te. Ono je odavno ikona u  svetu umetnosti,

simbol  kulture sa kojim se svaki Rus nehotice

identifikuje. Sada je u fazi detaqne rekonstruk-

cije, sprema se za narednih nekoliko stotina go-

dina, koliko je ve} proteklo od wegovog nastanka. Vreme

pro{lo, vreme sada{we i vreme budu}e prepli}u se u zgradi

u moskovskoj Petrovskoj ulici na veoma poseban na~in.

Trupa Velikog pozori{ta je na po~etku brojala 13 ~la-

nova, a danas u wemu radi 2.500 qudi. To je ogromna

institucija, ili dr`ava u dr`avi. Veliko pozori{te ~ine

ansambli opere i baleta, orkestar koji ima dva sastava.

Teatar ima i sopstvene radionice za dekor i kostime,  po-

likliniku, {to je posebno va`no za peva~e, naravno, ali i

za baletske igra~e, dva odmarali{ta i de~ji vrti}. 

Uz podr{ku Ambasade Ruske Federacije u Srbiji i

Skup{tine grada Centar  Sava je 29. novembra organizo-

vao gala koncert „Zvezde ruskog baleta”, anga`uju}i vo-

de}e soliste Boq{og teatra, igra~e koji trenutno nose re-

pertoar najpoznatijeg svetskog baletskog pozori{ta.

Umetni~ki direktor i prvak Baleta Boq{og teatra Ge-

nadij Jawin odabrao je ekipu i sa~inio program u kome je i

sam nastupio. Publici su se predstaviti vode}i solisti

~uvenog baletskog ansambla, koji su izveli najlep{e delove

klasi~nog i savremenijeg, neoklasi~nog repertoara. Prvi

put kod nas izveden je Clasiccal pas-de-deux, Tarantela,

Silfida, Rajmonda, Anuta-monolog Modesta, numeru Festival
of Flowers u Jensanu. Mnoge atraktivne deonice klasi~nog

repertoara iz baleta:  @izela, Labudovo jezero, Krcko

Ora{~i}, Spartak, Don Kihot ... odigrane su u duhu Baq{og

teatra – onako kako ih svet pamti i prepoznaje. Igra~ki

vatromet, koji je obuhvatio remek-dela baletske umetnosti,

a koji su izveli vrhunski umetnici, predstavqa izuzetan

kulturni i umetni~ki doga|aj. Svakako se mo`e smatrati

baletskim doga|ajem prvog dela sezone.

Genadij Jawin je na{ sagovornik. Razgovaramo o pozo-

ri{tu, profesiji, emociji, istini, predstavi – qudima.

Boq{oj je nekako uvek va`io za ishodi{te klasi~nog

baleta. Gde je on danas izme|u tog klasi~nog i savremenog,

sve vi{e prisutnog u 21. veku?

– Rekao bih da istovremeno radimo i na savremenom i

na tradicionalnom baletu. Balet Esmeralda, ~iju }emo

premijeru videti krajem decembra, predstavqa klasi~an

balet, nastao krajem 19. veka, a slede}e sezone ima}emo

premijere savremenih baleta specijalno komponovanih za

Boq{oj. Na{e pozori{te je jedan od najzna~ajnijih brendo-

va Rusije, i mi nemamo pravo da zastupamo jednu ili drugi

vrstu baleta. Mi jednostavno obe moramo da podr`imo. 

Kako se prvak baleta snalazi u ulozi umetni~kog direk-

tora? 

– To je veoma te{ko. Svaki dan se kre}em u rasponu od

180 stepeni. Odavno igram, stra{no je re}i, ali je ovo mo-

ja 24 sezona. Ve} sedam godina sam umetni~ki direktor Ba-

leta Boq{og teatra. U po~etku je to bilo skoro sasvim ne-

spojivo. Igrati ozbiqne uloge i baviti se administracijom

tako velikog pozori{ta bilo je vi{e nego komplikovano.

Pretpostavqam da su se zato na mom igra~kom repertoaru

o~uvale mawe uloge, partije pantomime, poput Kvazimoda u

Esmeraldi ili Karabosa u Uspavanoj lepotici. Igrati oz-

biqne uloge i rukovoditi trupom jednostavno nije mogu}e.

Kako ste onda na~inili taj izbor. Gde je satisfakcija?

– Kao direktor ja jednostavno ne mogu da li{im

Baq{oj teatar tako genijalnog umetnika kao {to je Genadij

Jawin. Mogu}e da to nije skromno, ali uspeva.

Kako u tom slu~aju izgleda jedan Va{ radni dan?

– Neprestana zvowava telefona, molbe, gomila papi-

ra, sastanci i pregovarawa sa ostalim slu`bama Teatra:

Moja srpska pri~a je veoma 

zanimqiva. U Moskvi je na zidu 

preko puta moje ku}e pre desetak 

godina osvanuo grafit – Srbija je 

mala, ali je wen narod veliki. 

To je bilo veoma neobi~no jer se

dogodilo u centru Moskve. 

Vidite, upoznaju}i Srbe, ja se 

sa tim u potpunosti sla`em. 
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narhijom. Ako je oko Boq{og demokratsko dru{tvo, unutar

wegovih zidova je apsolutisti~ka, ali izborna monarhija.

Pri~amo o modernom i klasi~nom baletu. Da li moderni

balet podrazumeva odli~nu igru klasi~nog baleta?

– Taj odnos poredim sa upravqawem automobilom u

gradu i na reliju Pariz–Dakar. U oba slu~aja je isti auto-

mobil, ali je vo`wa sasvim razli~ita. Mi smo svi

zavr{ili sli~ne {kole, uglavnom je to moskovska {kola

baleta, a daqe, svaki umetnik sam bira. Neko se odlu~uje u

ve}oj meri za klasi~ni balet, a neko za savremeni. Nemo-

gu}e je podjednako dobro igrati i jednu i drugu vrstu bale-

ta. To mogu samo pojedinci, retki.  

Umetnici su kao silfidi. Pri|e{ li im nesre}no, krila

}e im odmah opasti“ – pomenuli ste u jednom razgovoru. I Vi

ste umetnik, kako prilazite svojim kolegama?

– Sa tim se svakodnevno susre}em kao direktor. Umet-

nici su veoma komlikovani qudi. Iza wihovih o~arava ju -

„Vi ste Genadiju Petrovi~u du`ni da uradite to i to “. –

„Kada?” – „Ju~e“. 

Ja odgovaram za sve: da li je upaqeno svetlo u salama

za probe, da li su tamo pode{eni ~asovnici, da li dihtuju

prozori pred zimu, da li je na vreme balerina do{la sa

bolovawa, ko }e da odigra glavnu ulogu, a ko }e da igra u

drugom planu, koga }e da dovoze i odvoze slu`bena kola...

Delikatni su momenti kada pripremam uvo|ewe umet-

nika u ulogu. Ali i izlazak iz we, ako je to neophodno. To je

krajwe nepopularna mera, ali se de{ava. A uve~e sam za-

moqen da pogledam baletski spektakl, koji naravno, posle

svega, mora da bude besprekoran. Do sada me to nije zama-

ralo. Naprotiv, zanimqivo mi je. 

[ta se promenilo u Boq{om za te 24 sezone, koliko ste

Vi u wemu?   

– Promenila se dr`ava koja se nalazi oko Teatra, a

tako smo se i mi pomalo mewali. Politi~ko ustrojstvo unu-

tar Baq{og ~esto nazivam apsolutisti~kom izbornom mo-



}ih osmeha ponekad

se kriju veoma te{ki

karakteri. Ali da bi

oni uve~e uspeli da

gledaocima prirede

savr{en spektakl,

moram da pre`ivim

sve {to mi govore

kao direktoru, i da

odgovorim na sve

wihove zahteve. Pri

tom, ja sam i sam

umetnik i moje ra-

spolo`ewe mo`e da

se promeni u sekun-

di, kao i wihovo, pa

kako se kome svi|a. Ja to, tako|e, umem da uradim. Ali gle-

dam sebe kako sedim mirno, sklopqenih ruku, pa`qivo

slu{am sve {to mi govore, jer }e u suprotnom te ve~eri na

sceni biti ono {to ne treba da bude. 

U istom razgovoru zagovarali ste tezu da treba dobro

provetriti mozgove u baletu. Da se sve {to se predugo ne

mewa,  {to ne ose}a puls vremena, poput „Titanika”, kre}e

ka svojoj santi.

– Da, to je bilo veoma davno. Do sada smo se ve} pre-

strojili. 

@ivot diktira nove uslove, i nemogu}e je raditi na

stari na~in. Vi, uostalom, mo`ete raditi na stari na~in,

ali ne}e biti nikakvog napretka. Umetnici ne igraju na

sceni samo radi zadovoqstva. Oni za to dobijaju novac. To

je wihov posao. Oni su u to ulo`ili svoje detiwstvo, mla-

dost, nemaju li~ni `ivot – i {ta? Sa ~etrdeset godina se

sve to zavr{ava. I, naravno, ukoliko pravovremeno ne

po~ne{ da radi{ na savremen na~in, ne volim tu re~, po

zapadnom sistemu, ali zapadni sistem rada u mnogo ~emu

nije lo{, ~eka te prili~no neizvesna zrelost. Umetnici na

Zapadu uspevaju da obuhvate veliki broj uloga, oni ne igra-

ju 20 godina jednu ulogu i govore kako vole samo @izelu i

wu }e da igraju do kraja `ivota. Ne, oni odigraju @izelu,

za dva meseca jo{ ne{to, pa jo{ ne{to... Tako se sakupi

ogroman repertoar. Na{im umetnicima je to bilo nemo-

gu}e. Sada je druga~ije, i mi smo sre}niji zbog toga. 

Rekonstrukcija Boq{og teatra je jo{ u toku.

– Za dve godine bi}e zavr{ena. Bar tako obe}avaju. 

Za to su se zalo`ili i predsednik i premijer. Premda nije

sve tako jednostavno, Teatar se nalazi na veoma kompliko-

vanoj podlozi, sama zgrada ima 250 godina, a ona se ve}

prili~no dugo sle`e. Ispod je podzemna reka... 

U poku{aju da sastavimo Va{ portret, mo`ete li nam na

neki na~in predstaviti Va{ sistem vrednosti?

– To je veoma slo`eno pitawe. Kada mi je bilo 20 go-

dina, to su bile jedne vrednosti, sa 30 su se malo prome-

nile, a sa 40 su se sasvim izmenile. Tako da ne znam {ta

}e biti slede}e. 

[ta je to u {ta verujete, i {to nas odre|uje kao qude?

– Bez vere je nemogu}e `iveti. Najve}a tragedija umet-

nika u baletu, posebno zvezda, to prime}ujem veoma ~esto,

jeste {to malo wih shvata da se `ivot ne zavr{ava u ~etr-

desetoj. Tragedija zvezda je trenutak kada prestanu da igra-

ju, a ne vide kako }e im izgledati ostatak `ivota. @ivot se

ne zavr{ava u ~etrdesetoj, on traje i daqe, a oni,

na`alost, `ive samo u svojoj prekrasnoj pro{losti. Iz we

ne izlaze, niti to `ele. Tako postaju tragi~ne figure, veo-

ma nesre}ne. Ja danas znam da postoji `ivot i posle za-

vr{etka karijere u baletu. I u to verujem.

U ulozi direktora?

– Eto, to je dobra ideja. Postoje dva puta profesio-

nalnih baletskih umetnika posle ~etrdesete. Jedan je put

pedagoga, a drugi direktora. Tre}eg nema. Imao sam

sre}e, to otvoreno ka`em, zahvalan sam Bogu i svima koji

su na mene obratili pa`wu. Verovatno sam imao konku-

renciju. Direktor sam osam godina i {ta da vam ka`em –

ve} sam se navikao.

Niste prvi put u Beogradu. Kakvi su Vam utisci?

– Moja srpska pri~a je veoma zanimqiva. U Moskvi je

na zidu preko puta moje ku}e pre desetak godina osvanuo

grafit – Srbija je mala, ali je wen narod veliki. To je bi-

lo veoma neobi~no jer se desilo u centru Moskve. Vidite,

upoznaju}i Srbe, ja se sa tim u potpunosti sla`em. Potpuno

mi je neverovatno {to su nam jezici u toj meri sli~ni.

Na{e kulture su skoro istovetne. Srpski razumem boqe od

bugarskog i ukrajinskog. A ranije sam mislio da su nam ti

jezici srodniji. Sada sam se uverio da to nije tako.

[ta je to {to je obele`ilo Va{ `ivot i u~inilo ga ba{

ovakvim kakav jeste?

– Sami ste pomenuli da je Boq{oj dr`ava u dr`avi. Ta

dr`ava diktira odre|eni stil `ivota. Nisam na samom

po~etku karijere radio u Boq{om, igrao sam u Teatru Sta-

nislavskog, ali sam ma{tao da do|em u Veliko pozori{te.

Kada se za to ukazala prilika, sa velikim zadovoqstvom

sam pre{ao u Boq{oj, i prihvatio sva pravila igre koja u

tom pozori{tu postoje jo{ od vremena imperatorskog tea-

tra. Ta pravila se, verujte, nisu uop{te promenila. Upravo

~itam dnevnike posledweg direktora imperatorskog teatra

Taqakovskog, objavqeni su u Rusiji nedavno, i ukoliko zame-

nim prezimena sa sada{wim umetnicima, kwigu bih mogao

da objavim pod svojim imenom. Apsolutno se ni{ta nije iz-

menilo. Svi mi koji radimo u Boq{om u neku smo ruku {ovi-

nisti. Smatramo da je on najboqi, da je vrh baletske umet-

nosti.  Zato rad i `ivot unutar tog pozori{ta diktiraju po-

sebne oblike pona{awa. Ukoliko sam ja zvani~ni predstav-

nik Boq{og teatra nemam prava na to {to sebi mo`e da

dozvoli bilo koji obi~ni umetnik, obi~an smrtnik. Nedopu-

stivo je da u pozori{te do|em u majci sa kratkim rukavima,

obavezan sam da nosim sako. To je najjednostavniji primer,

ali on jasno govori o smislu. Ako ja kao umetnik tog pozo-

ri{ta nekuda putujem, ~im me vide u novoj sredini treba sa-

mo da pomisle – da, to je ~ovek iz Boq{og teatra.

A kakav je to stil koji pleni i koji se prepoznaje kao stil

umetnika Boq{og teatra?  U nekoliko re~enica...

– Samo dve re~i, i veznik. [ik i {arm.

Dragana MARKOVI]

Snimio  Darimir BANDA

15. januar  2010.40


